
Z á p i s
ze 60. zasedání Rady Astronomického ústavu AV ČR, v. v. i.,  

konaného dne 10. 3. 2017 od 9 hodin v Ondřejově.

Přítomni:  J. Borovička, M. Bursa, P. Heinzel (pouze odpoledne), D. Heyrovský, 
B. Jungwiert, J. Jurčák, V.Karas, E. Marková, P. Páta, M. Prouza (pouze 
dopoledne), M. Šlechta 

Hosté: vedoucí THS R. Plaček (na body 3 a 4), projektová manažerka I. Tužinská

1) Kontrola zápisu z minulé schůze a kontrola plnění úkolů plynoucích ze zápisu

Zápis ze schůze č. 59 (11. 1. 2017) – bez připomínek

Zápis ze schůze č. 58 (25. 11. 2016) – M. Bursa na základě podnětu I. Tužinské upozornil na
chybu v bodě 4) (odměňování řešitelů grantů): špatný vzorec v bodě 1 Radou doporučených
obecných  pravidel  odměňování  v  souvislosti  s  řešením  grantů:   t*min(1.3,1+u)*1.1 má
správně být [t*u + t*min(0.3,  u)]*1.1. Chyba v zápise č. 58 byla opravena formou doplnění
poznámky pod čarou.

2) Zápis z jednání per rollam

a) Dne 16. 1. 2017 Rada vyhlásila výběrové řízení na obsazení funkce ředitele AsÚ na funkční
období od 1. 5. 2017 do 30. 4. 2022 s uzávěrkou pro podání přihlášek dne 20. února. Text
oznámení byl zveřejněn dne 16. 1. na www stránkách AsÚ a AV ČR; dne 17. 1. na www
stránkách České astronomické společnosti; dne 20. 1. na facebookové stránce AsÚ; dne 23. 1.
byl otištěn v deníku Hospodářské noviny (příloha Lidé).

b) Rada hlasováním per rollam ukončeným 19.1.2017 schválila  všechny navržené členy a
předsedu výběrové komise pro výběrové řízení na obsazení funkce ředitele ASU, počty hlasů
pro jednotlivé členy jsou uvedeny níže.

předseda komise:
RNDr. Jiří Borovička, CSc., AsÚ AV ČR, místopředseda Rady AsÚ
(9 hlasů pro, 2 se zdrželi, 0 proti)

členové:
prof. RNDr. Petr Heinzel, DrSc., AsÚ AV ČR, člen Rady AsÚ;
(10 hlasů pro, 1 se zdržel, 0 proti)

prof. Mgr. Jiří Krtička, Ph.D., vedoucí oddělení astrofyziky, Ústav teoretické fyziky a 
astrofyziky, PřF MU Brno;
(10 hlasů pro, 1 se zdržel, 0 proti)

doc. RNDr. Oldřich Semerák, DSc., ředitel Ústavu teoretické fyziky, MFF UK;
(10 hlasů pro, 1 se zdržel, 0 proti)

prof. RNDr. David Vokrouhlický, DrSc., ředitel Astronomického ústavu UK
(10 hlasů pro, 1 se zdržel, 0 proti)
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Další dva členové výběrové komise byli jmenováni Akademií věd: prof. Ing. Josef Lazar, Dr.
(člen Akademické rady AV ČR) a Ing. Oldřich Schneeweiss, DrSc. (člen Vědecké rady AV).

c)  Rada  hlasováním  per  rollam  ukončeným  dne  8.  února  schválila  projekt  ,,Evropský
sluneční dalekohled - spoluúčast České republiky" (navrhovatel: J. Jurčák, poskytovatel:
MŠMT). 9 hlasů pro, 1 se zdržel (J. Jurčák), 0 proti, 1 nehlasoval

d)  Rada hlasováním per rollam ukončeným dne 24. února vyslovila předběžný souhlas s
přípravou projektu "Solar Orbiter Cruise Phase Coordinated Analysis " (navrhovatel P.
Hellinger, poskytovalel: EK). 10 hlasů pro, 1 se zdržel, 0 proti

e)  Rada hlasováním per rollam ukončeným dne 28. února vyslovila předběžný souhlas s
přípravou projektu ,,Bayesianská analýza emise prachu z teleskopů Herschel a Planck"
(navrhovatel: R. Wunsch, poskytovalel: EK). jednomyslně (11 hlasů pro)

3) Výběrové řízení na obsazení funkce ředitele  – projednání návrhu výběrové komise

Rada vyslechla  informaci  o proběhlém výběrovém řízení  na místo  ředitele  ústavu,  kterou
podal předseda výběrové komise J. Borovička. Vyslechla také průvodní slovo a komentář od
uchazeče prof. V. Karase, který je v současné době ředitelem ústavu. Rada se seznámila se
zápisem z jednání výběrové komise, proběhla krátká diskuze. Výběrová komise doporučila
Radě pracoviště kandidáta na místo ředitele prof. V. Karase. V tajném hlasování poté Rada
schválila  prof.  V.  Karase  jako kandidáta  na místo  ředitele  (9  pro,  0  proti,  0  se  zdržel,  1
nehlasoval – V. Karas).

Rada Astronomického ústavu AV ČR navrhuje předsedovi Akademie věd, aby do funkce
ředitele  ústavu  jmenoval  prof.  RNDr.  Vladimíra  Karase,  DrSc.  s termínem  nástupu  1.
května 2017 na funkční období do 30. dubna 2022.  

4) Rozpočet ústavu na rok 2017 (zvaný host: Ing. Plaček, vedoucí THS)

Rada vyslechla podrobný komentář k rozpočtu od R. Plačka. Rada dále diskutovala návrh J.
Borovičky  na  jiný  způsob  rozdělení  financí  do  jednotlivých  oddělení,  který  by  částečně
odrážel výsledky proběhlého hodnocení ústavů Akademií věd. Rada se k tomuto návrhu a
alternativám vrátí na své příští schůzi. V této souvislosti přijala následující usnesení:

Rada  schválila  částku  do  oddělení  ve  výši  4 500 000  Kč  předloženou  v rámci  návrhu
rozpočtu  ústavu.  Z toho  3 500 000  Kč  bude  rozděleno  ihned  podle  stávajícího  klíče  a
1 000 000 Kč do oddělení bude rozhodnutím Rady dorozdělen do konce června 2017. Rada
žádá ředitele o předložení stanoviska vedoucích oddělení. (10 pro, proti 0, zdržel se 0)

Rada diskutovala otázku objemu mzdových prostředků - možnost odměn, možnost navýšení
mzdového koeficientu, návrh na přijetí pracovníka IT, návrh na přijetí pracovníka v oblasti
řízení grantů či přijetí postdoktorandů. K otázce se Rada vrátí později, členové Rady předloží
případně své návrhy na nová pracovní místa nejpozději týden před příštím jednáním Rady.

Rada schválila rozpočet ASU na rok 2017 (pro 10, proti 0, zdržel se 0). Rozpočet je přílohou
tohoto zápisu. 

Rada schválila převod hospodářského výsledku ASU za rok 2016 ve výši 6 368 281,55 Kč do
Rezervního fondu (pro 10, proti 0, zdržel se 0).

Rada  schválila  převod  částky  3 000 000  Kč  z Rezervního  fondu  do  Fondu  reprodukce
majetku (pro 10, proti 0, zdržel se 0). 
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5) Rozpočet sociálního fondu na rok 2017 (zvaný host: Ing. Plaček, vedoucí THS)

Rada schválila rozpočet sociálního fondu na rok 2017 s následujícími změnami (pro 10,
proti 0, zdržel se 0): částku na rekreace zvýšit ze 300 000 Kč na 350 000 Kč, zvýšit položku
na penzijní připojištění o 1/6, tj. na 466 000 Kč.

Rozpočet s těmito změnami je přílohou tohoto zápisu.

6) Změny v Zásadách pro hospodaření se sociálním fondem

a) Rada schválila tyto změny v Zásadách pro hospodaření se sociálním fondem

i) Navýšení příspěvku na rekreaci (čl. 5)

- zaměstnanec AsÚ s úvazkem alespoň 50% 3.500,- Kč/rok
- důchodce AsÚ    3.500,- Kč/rok
- nezaopatřené děti zaměstnanců AsÚ s úvazkem alespoň 50% 2.500,- Kč/rok

(pro 10, proti 0, zdržel se 0)

ii)  V článku 3, bod 6 (Kultura, tělovýchova a sport), se za stávající obsah přidává
nový odstavec ve znění:

AsÚ může z prostředků fondu zakoupit přenosnou časovou vstupenku nebo vstupenku
pro opakovaný vstup do kulturních, společenských, tělovýchovných nebo sportovních
zařízení. Tuto vstupenku pak propůjčuje svým zaměstnancům pro jednorázový vstup
zaměstnance  (a  případně  i  jeho  rodinných  příslušníků)  do  zařízení  vydavatele
vstupenky.  Vstupenka  se  zapůjčí  oproti  podpisu  a  zaměstnanec  po  dobu  výpůjčky
odpovídá za ztrátu či  poškození  ve výši  její  pořizovací  ceny.  Další  pravidla použití
vstupenky se upraví zvlášť s ohledem na její druh a podmínky vydavatele.  (pro 10,
proti 0, zdržel se 0)

ii)  Ve  stejné  části  (čl.3,  bod  6)  se  u  písmene  d)  (umístění  dětí  zaměstnanců  do
předškolních zařízení) za slova ,,max. 2 000 Kč/rok“ přidává text ,,na každé umístěné
dítě" (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

b) V souvislosti se zvýšením celkové částky na penzijní připojištění v rozpočtu sociálního
fondu Rada doporučuje zvýšení příspěvku na penzijní připojištění (čl. 9 Zásad) o částku
100 Kč na osobu a měsíc   (pro 10, proti 0, zdržel se 0). Toto zvýšení musí být potvrzeno
směrnicí ředitele.

c) Změny v Zásadách pro hospodaření se sociálním fondem nabývají účinnosti dnem 1. dubna
2017.

d) V diskusi byla  doporučena možnost  zorganizovat  jazykové kurzy  (angličtina)  přímo na
hvězdárně v Ondřejově, protože účast na kurzech pořádaných AV v Praze je vzhledem ke
vzdálenosti z časového hlediska problematická.
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7) Výběrové řízení na obsazení míst postdoktorandů – projednání návrhu výběrové
komise

Rada se seznámila s výsledky výběrové komise ASU a doporučuje odeslat čtyři žádosti o
podporu v rámci „Programu podpory perspektivních lidských zdrojů – mzdová podpora
postdoktorandů na pracovištích AV ČR“ (PPLZ). Jedná se o následující kandidáty, kteří
včas dodali požadované materiály včetně doporučujících dopisů (abecední pořadí):

Gunel Bahaddinova, Robert Klement, Michalis Kourniotis, Dorottya Szécsi.

Rada zároveň pověřuje ředitele určením jejich pořadí pro jednání komise programu PPLZ
na AV ČR. (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

8) Projekty 

a) grantová režie – přímé využití části režijních nákladů projektem

Rada zřídí k otázce grantové režie (přímé využití části režijních nákladů projektem), komisi
ve složení předběžně I. Tužinská, M. Bursa, P. Páta a J. Jurčák (pro 10, proti 0, zdržel se 0).
Komise bude doplněna o jednoho zástupce ze zbývajících oddělení, pokud projeví zájem.
Předsedou  komise  byl  jmenován  P.  Páta (pro  9,  proti  0,  zdržel  se  0).  Komise  předloží
podklady do konce května 2017.1

Ředitel doporučuje, aby komise konzultovala vedení THS.

b) Rada vyslechla informaci ředitele o nové směrnici o odměňování z grantů

c) Schválení konečných verzí předběžně odsouhlasených projektů

Rada schválila projekt "Solar Orbiter Cruise Phase Coordinated Analysis" (navrhovatel P.
Hellinger, poskytovalel: EK) s tím, že nesouhlasí s požadavkem na využití režijních nákladů
na správu a servis počítačového clusteru. Rada doporučuje úhradu z úkolu nebo jiného
grantu. 10 hlasů pro, proti 0, zdržel se 0. 

Rada schválila projekt ,,Bayesianská analýza emise prachu z teleskopů Herschel a Planck"
(navrhovatel: R. Wunsch, poskytovatel: EK) s tím, že nesouhlasí s příspěvkem ve výši cca
5% platu na manažment projektu,  který by se platil  z režijních nákladů.  Požadavek na
spolufinancování  investice  ve  výši  4 300  Euro  musí  být  řešen  s vedoucím  oddělení  a
ředitelem.  10 hlasů pro, proti 0, zdržel se 0.

d) Nově navržené projekty 

K  projektu  ,,Vliv  sluneční  aktivity  na  českou  rozvodnou  síť“(navrhovatel:  M.  Švanda,
poskytovatel:  Nadační  Fond  Neuron)  si  Rada  vyžádá  stanovisko  vedoucího  slunečního
oddělení, poté o projektu rozhodne hlasováním per rollam.

1) Hlasováním per rollam ukončeným dne 20.3. Rada definitivně schválila
komisi ve složení: P. Páta (předseda), M. Bursa, J. Jurčák, J. Kubát,
P. Pravec, I. Tužinská (9 hlasů pro, 1 se zdržel, 1 nehlasoval).
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Rada  předběžně  souhlasí  s přípravou  projektu  ,,Přes  nesnáze  ke  hvězdám  společně“
(poskytovatel: Evropská komise, program Erasmus+; navrhovatel: P. Kabáth). Pro 10, proti
0, zdržel se 0.

9) Různé

a) Ředitel informoval o návrhu na složení Dozorčí rady AsÚ:
Zástupce ASU: RNDr. Jiří Horák, Ph.D.;  zástupce zřizovatele:  Prof. Ing.  Josef Lazar,  Dr.;
zástupci mimo AV: prof. Ing. Jan Kostelecký, DrSc. (VÚGTK), RNDr. Jiří Kovář, Ph.D. (FPF
SU Opava), prof. Mgr. Jiří Krtička, Ph.D. (PřF MU Brno), doc. RNDr. Oldřich Semerák, DSc.
(MFF UK Praha), doc. RNDr. Marek Wolf, CSc. (MFF UK Praha). Všichni výše uvedení byli
dotázáni a se svým členstvím v DR ASU v případě jmenování souhlasí. Dr. Koten rovněž
souhlasí se svým dalším působením v roli tajemníka DR.

b)  M. Prouza informoval  o  ustavení  České společnosti  pro astročásticovou  fyziku,  jejímž
členem je i AsÚ

c) Po umístění zápisu na intranet bude tajemníkem vždy zasláno upozornění do konference
asu-info.

d) Ředitel informoval a postupu směřujícím k elektronizaci výplatních pásek zaměstnanců.

e) Ředitel informoval o výzvě vedoucího odboru kultury k účasti zástupce AsÚ ve výběrové
komisi na místo ředitele Hvězdárny a planetária hl. m. Prahy.

 

Příští zasedání Rady se bude konat v případě potřeby dne 12. května 2017 od 10:00 v Praze.
Na programu bude mj.  schválení Výroční  zprávy,  financování  Perkova dalekohledu.  Další
zasedání je plánováno na pátek 2. června 2017 od 9 hodin v Ondřejově.

Poznámka: Text uvedený tučnou kurzívou tvoří Usnesení Rady č. 60. 

Zapsal:  Pavel Suchan

    Bruno Jungwiert
předseda Rady AsÚ
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